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SPOLEČNOST 
 

Děti z Dětského domova v Černé Vodě  
děkují za Ježíška ze Starého Města! 
 
Ve staroměstském kultur-
ním domě se v prosinci 
opět konala krásná tradice 
„Stromeček splněných 
přání“, určená dětem z Dět-
ského domova v Černé 
Vodě. Hračky, oblečení, 
školní potřeby nebo elek-
tronika -  čtyřiadvacet dětí 
od nejmladších až po tee-
nagery se radovalo z dárků, 
jež jim zajistili občané ze 
Starého Města. Jsme rádi, 
že se dětem vyplnila přání, 
která si napsaly na „Stro-
meček splněných přání". 
(KZSP) 

 
Poděkování za vánoční sbírku pro kočičí azyl Muríňo 
 

Touto cestou bych ráda poděkovala místnímu obchodu Kočička a pejsek, jmeno-
vitě pak Táně Hlocké a Evě Vašicové za uspořádání vánoční sbírky pro můj kočičí 
azyl Muríňo ve Starém Městě.  
 
Dále pak chci poděkovat všem milým dárcům, kteří se této sbírky zúčastnili:  
Manželé Talašovi, Magda Záleská, Anna Kleckerová, Dáša Hejná, p. Božková,  
p. Bechrová, p. Petra Schwanová, Jitka Urbanová Pešková, p. Simajchlová, Irča 
Matkovská, Bára Andrešicová, Verča Souralová, p. Nezbedová, Iva Holingerová, 
p. Pospíšilová, p. Stojka, Lucka Korešová, p. Baďurová, p. Hýžďalová, Eva Vaši-
cová, Táňa Hlocká, Verča Matějová, p. Gargošová a další nejmenovaní.  
 
Moc vám všem děkuji! Jana Kotríková 
 

 
 

 
Tříkrálová sbírka 2024 
 
Letošní Tříkrálová sbírka probíhala od 3. ledna 2024 do 11. 
ledna 2024. Bylo vybíráno prostřednictvím kasiček umístě-
ných v našich obchodech, recepci firmy PRO-BIO a v kostele sv. 
Anny. Jedna skupinka koledníků chodila v Chrasticích  
(Adámek Pěnička, Vašík a Vladěnka Urbanovi). Vybrané peníze 
jsou určeny všem potřebným, které rozděluje společnost Cha-
rita prostřednictvím svých aktivit. Jednotlivé kasičky obsaho-
valy větší či menší finanční obnos, ale dohromady jsme vy-
brali krásnou částku, a to 21.198,- Kč. Příští rok 2025 se 
chceme opět za pomocí koledníků a Tří králů vrátit do ulic 
Starého Města a přilehlých obcí. Děkujeme dárcům za jakýko-
liv obnos v kasičkách a těšíme se na koledníky v roce 2025.  
(Komise pro zdravotní a sociální péči) 
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SPOLEČNOST/KULTURNÍ POZVÁNKY 
 

Předvánoční (nejenom) skautský koncert  
v kapli Svatého Jana Křtitele v Malém Vrbně 
 

Skautský zákon říká ve svém čtvrtém bodě, že skaut je pří-
telem všech lidí dobré vůle a bratrem každého skauta. A k 
vánočním svátkům od nepaměti patří spojení, že jsou to 
svátky klidu, pokoje a dobré vůle. Proto se staroměstští 
skauti rozhodli uspořádat v nevyužívané kapli Svatého Jana 
Křtitele v Malém Vrbně malý, skautský, předvánoční kon-
cert s pozváním pro širší veřejnost.  
Kaple při pohledu zvenčí působí přinejmenším opuštěně. 
Opadaná omítka, střecha porostlá mechem, škvírou ve dve-
řích se prohání vítr. Okna zaprášená, vstupní schody zapa-
dané listím. Jako kdyby se zde zastavil čas. Při setmění pů-
sobí kaple tajuplně, ale dýchá z ní vnitřní síla. Stačí vejít do-
vnitř. Zaprášené dřevěné lavice, kde po desítky let sedávali 
celé rodiny, dnes zejí prázdnotou. Prach usedá v několika 
vrstvách a jenom pavouci spřádající v rozích své sítě vyvíjejí 

jedinou činnost. Na stěnách obrazy křížové cesty, některé 
pod nánosy rzi nejsou ani patrné, jiné jsou citlivou rukou v 
posledních letech odborně renovované. Oltář s několika soš-
kami a figurkami Betlému, starý ozdobný lustr pod stropem 
a procesní kříže vztyčené v uličce. Jako kdyby se zde zastavil 
čas. Pokud se kaple po setmění citlivě nasvítí pomocí svíček 
a lucerniček vzniká jedinečná a nezapomenutelná atmo-
sféra.  
A v této předvánočně nasvícené večerní kaple se podařilo v 
sobotu 16. 12. 2023 v 17 hodin uspořádat skautskou vá-
noční besídku s koncertem. Před oltářem se posadila sku-
pinka skautských hudebníků ve složení Amálka Pešková – 
housle, Michal Pešek (Pešour) – kytara, Radek Novák ml. 
(Novi) - kytara a cajon, Matěj Prokop (Mates) – kytara, Bára 
Panská (Barča) – kytara a Jana Panská (Janča) – kytara. 
Hostů se sešlo více než padesát, což předčilo i ty nejoptimis-
tičtější představy. Vánoční koledy střídaly postupně skaut-
ské písně a z opuštěné kaple znělo po desetiletích něco ne-
čekaného. Lidský hlas a zpěv. Vše v nádherné zimní, zasně-
žené, předvánoční atmosféře. O přestávce bylo možné se za-
hřát horkým čajem a kakaem, přikousnout vánočku či 
ochutnat cukroví. Naprostá a dokonalá vánoční atmosféra 
a jedinečný zážitek.  
Pevně věříme, že jsme se tímto koncertem posunuli k ně-
čemu novému – pěknému. Věříme, že vznikla nová tradice 
a možná i nový pomyslný začátek. Někdo dostal dobrý ná-
pad, jiný z nás se ho chytnul, jiný ho zorganizoval, další mu 
dali duši a společně jsem tomu dali život. A možná tímto 
vzniknul zcela nový příběh, který se začal psát 16. 12. 2023.  
Za staroměstské skauty Lukáš Koreš (Korisek)  

 
Tajenkování s hudbou  
 
Rádi trávíte čas s hudbou a trochou toho správného sousedského luštění? Pak právě pro vás je určeno zábavné Tajenkování 
s hudbou, které pro vás pořádá Komise pro zdravotní a sociální péči v sobotu 3. února 2024. Od 14.00 můžete v Kulturním 
domě ve Starém Městě strávit příjemné zimní odpoledne ve společnosti svých sousedů a užít si luštění jednoduchých tajenek 
za příjemné ceny. V rámci programu nesmí chybět ani hudba, a tak vám k poslechu i tanci bude hrát Karel Weiser. Nezbytnou 
součástí bude občerstvení, kde si každý bude moci dopřát něco dobrého k jídlu i pití. Věříme, že si společně užijeme pěkný 
den, který nás v dlouhém zimním odpoledni zahřeje nejen na těle, ale i na duši. (Janoušková) 

 
Únor ve Starém Městě patří divadlu – SALOME – příběh 
jesenických hor na divadelních prknech 
 
Milovníky historických příběhů, divadla, hudby a tance jistě přiláká do Kulturního domu ve Starém Městě 23. února 2024 
autorské představení jesenického divadla Na hraně SALOME. Druhé představení ochotnického souboru pojednává o jedné 
z nejtemnějších kapitol jesenických dějin – o procesech s tzv. čarodějnicemi. Děj se odehrává roku 1651 na Jesenicku a ač-
koliv je příběh smyšlený, vychází z historických reálií, s jejichž zpracováním autorkám pomáhala Michaela Neubauerová, 
která se tématikou dlouhodobě zabývá. Autorkami scénáře jsou Klára Drgáčová a Nika Liberdová. Délka představení, jehož 
součástí je několik tanečních a pěveckých čísel, je cca 100 minut. Vzhledem k tématu je představení vhodné přibližně od 12 
let. Za poslední rok získalo představení mnoho pozitivních ohlasů a my jsme rádi, že jej můžeme představit i u nás ve Starém 
Městě. Jistě vás, diváky, kombinace silného příběhu a hudby a tance pohltí a dokreslí atmosféru posledního pátečního úno-
rového večera. Představení začíná v 19.00 a vstupné je 120 Kč. (Janoušková)  
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KINO SNĚŽNÍK

 

 

 
 
 
 
 
 

Krakenteena Ruby (animovaná dobrodružná komedie, 90 minut), středa 7. 2. 2024 v 16.30 

Ruby Gillmanová žije se svou bláznivou rodinou v poklidném přímořském městečku a stejně jako jiní teenageři má pocit, 

že nikam nezapadá. Do jisté míry za to může modrá barva její pleti, což rodiče chabě obhajují tím, že jejich rodina pochází 

z Kanady. U Gillmanů platí jedno zásadní pravidlo – nepřibližovat se k slané vodě. Jenže když vaše životní láska spadne 

vaší nešikovností do mořských vln a nevynořuje se, skočit pro ni prostě musíte. Ve chvíli, kdy se Ruby ocitne pod hladinou, 

uvědomí si, že se s ní něco děje – zvětšuje se, rostou jí chapadla, začíná se čím dál víc podobat mořské obludě. Než to stačí 

vstřebat, narazí na jinou mořskou obludu, díky níž se dozví, že patří do starobylé generace krakenů, ochránců moří a oce-

ánů, tedy velmi pozitivních jedinců. Překvapení? Pokud byste chtěli vědět, kdo může za to, že mají krakeni špatnou pověst, 

jsou to jejich zarytí nepřátelé, mořské panny. Jedna taková se na tajňačku vetřela na Rubyinu střední školu a začala jí ze 

života dělat peklo, protože jako jediná ví, jaký potenciál se v Ruby skrývá, když se dostane do kontaktu s mořskou vodou. 

Dvě do krve rozhádané puberťačky můžou vyvolat pořádné pozdvižení, a co teprve když mají mimořádné schopnosti, a ta 

jedna je navíc neuvěřitelně zákeřná. Pokud bude chtít Ruby sebe, své blízké a život v oceánech zachránit, bude muset udělat 

jednu nelehkou věc – přestat se stydět za to, kým doopravdy je. 

Vstupné 60,- Kč. 

 

Mia a já ve filmu (animovaná dobrodružná komedie, 85 minut, středa 14. 2. 2024 v 16.30 

Mia jede na léto k dědečkovi, kde chce zapomenout na ztrátu rodičů. Svou kouzelnou knihu si samozřejmě vzala s sebou. 

Její magický náramek a zároveň portál do knihy se jednoho dne rozzáří a Mia je povolána do magického světa fantazie, elfů 

a jednorožců, do Centopie. Miu, její dávné i nové přátele a celý kouzelný barevný svět Centopie čeká dobrodružství, jako 

nikdy před tím. Na jednom vzdáleném ostrově se totiž objevil zlovolný Toxor, zloduch v podobě ropuchy, který znamená 

nebezpečí pro vše dobré. Veselé okřídlené elfy proměňuje v armádu šedivých bezduchých otroků a s jejich pomocí chce 

celou Centopii ovládnout a vše hezké navždy zničit. Mia musí najít tři kouzelné kameny a také jedinečného bouřkového 

jednorožce, aby měla šanci Toxora zastavit a ve velké bitvě o osud Centopie porazit. Na své odvážné misi odhalí také le-

gendu dávného hrdiny Centopie a jedno obrovské rodinné tajemství. 

Vstupné 60,- Kč. 

 

Transformers: Probuzení monster (dobrodružný film, 127 minut), středa 21. 2. 2024 v 16.30 
Autoboti a Decepticoni nejsou jedinými Transformery, kteří se mezi námi skrývají. V hlubinách amazonského pralesa už 

tisícovky let tiše přežívá druh Maximals, který si jako pozemské krytí zvolil zástupce zvířecí říše. Bohužel se v naší sluneční 

soustavě objevila hrozba, která je původně vyštvala z jejich domoviny – Unicron, nemilosrdný požírač všeho živého. Příběh 

nových Transformers se odehrává v devadesátkách, v době, kdy Optimus Prime ještě nebyl ten pravý lídr ostřílený četnými 

bitvami na život a na smrt. Aby dokázal po boku Maximals čelit existenční hrozbě, bude muset nejprve zkrotit své ego a 

respektovat vůdce „zvířecích botů“, Optima Primala. Transformers se navíc budou muset vypořádat s tím, že se o jejich 

existenci dozvěděli dva obyčejní smrtelníci, Noah a Elena, oba dost šílení na to, aby jim pomohli v bitvě s mnohem silnějším 

nepřítelem, i když na to nemají parametry. Přece jen jde o jejich planetu. 

Vstupné 60,- Kč. 

 

Myška Pattie: Na vlnách dobrodružství (animovaná rodinná komedie, 95 minut), středa 28. 2. 2024 v 16.30 

Rozzlobit některého z bohů ve starověkém Řecku rozhodně není dobrý nápad. A stárnoucí slavný hrdina Jason právě po-

řádně naštval samotného boha moří Poseidona. Zvídavou a neposednou myšku Pattie a jejího neohrabaného kočičího ka-

maráda Sama tak čeká hodně nebezpečný úkol. Po boku Jasona, jehož město hrozí Poseidon zničit, musí čelit nejnebez-

pečnějším tvorům mytologie. 

Vstupné 60,- Kč.                                                                                                                 
 

Změna programu vyhrazena. 

 
 

ÚNOR 2024 
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SPORTOVNÍ POZVÁNKY 
 

Rock Point Skialp and Ski race na Kraličáku – Den plný 

zimních zážitků pro celou rodinu, začínající ale také  

profesionální skialpinisty 
 
V sobotu 17. února 2024 se horský areál Kraličák stane dě-
jištěm jedinečné sportovní události - Rock Point Skialp and 
Ski Race. Tato akce slibuje vzrušující zážitky pro všechny 
milovníky zimních sportů, od zkušených profesionálů až po 
začátečníky. 
Pro všechny malé i velké lyžaře bude odpoledne věnováno 
slalomovým závodům na lyžích Elan. Tato část události bude 
rozdělena do kategorií podle věku a úrovně dovedností, 
takže každý má šanci vyniknout ve svém lyžařském umění. 
Elan, který je jedním ze sponzorů akce, zajistí nejen kvalitní 
vybavení, ale také speciální ceny pro vítěze v každé katego-
rii.  
Večer pak vyvrcholí nočním skialpovým závodem, který je 
součástí Hudy Českého poháru ve skialpinismu 2024. To 
přiláká nejlepší skialpinisty z celé republiky, kteří budou 
soutěžit o cenné body a postup do dalších prestižních akcí. 
Závodníci začátečníci se mohou těšit na přátelské prostředí 

a závod, který je přístupný všem. Trasa bude vhodná pro ty, 
kteří se teprve seznamují se světem skialpinismu. Pro zku-
šenější skialpinisty bude připravena náročnější trať, která 
vyžaduje nejen rychlost, ale i vynikající techniku a vytrva-
lost. 
Hlavním partnerem této události je Rock Point, přední pro-
dejce outdoorového vybavení a oblečení. Spolupráce s touto 
prestižní značkou přidává akci na atraktivnosti a zároveň 
zajišťuje kvalitní vybavení pro všechny účastníky. 
Registrace na Rock Point Skialp and Ski Race je nyní ote-
vřena a je možné se zúčastnit na oficiálních stránkách akce 
https://www.skialpandskirace.cz/.  
Rock Point Skialp and Ski Race slibuje den plný radosti, sou-
těživosti a zimních dobrodružství pro všechny věkové kate-
gorie. Přijďte s rodinou, zapojte se do slalomů, povzbuzujte 
účastníky nočního skialpového závodu a užijte si zimní at-
mosféru v horském areálu Kraličák! (SK Outdoor Jeseníky) 

 
 

Únorové závody v běžeckém lyžování na Paprsku:  

49. ročník 1000 lanových délek a 32. ročník JeLyMana jsou tu!  
 
Milovníci běžeckých stop si mohou v únoru zazávodit na Pa-
prsku, v krásném horském prostředí na pomezí Králického 
Sněžníku, Rychlebských hor a Hrubého Jeseníku. Víkend 17. 
– 18. února 2024 bude patřit již devětačtyřicátému ročníku 
závodu 1000 lanových délek. Tento závod má kořeny 
v roce 1976, kdy začal jako přebor horolezců Severomorav-
ského kraje. Od té doby se z něj stala vyhledávaná akce pro 
širokou veřejnost. Závodí se v kategoriích muži 20 km nebo 
40 km klasicky, ženy a dorost 20 km klasicky. V neděli se po-
jedou štafety 3 x 7 km klasicky, v žákovské verzi 3 x 3,5 km 
klasicky. Podrobnější informace a přihlášky jsou dostupné 
na www.paprsek.cz.   

JeLyMan – Jesenický Lyžařský Maraton je součástí největ-
šího českého seriálu v běhu na lyžích, ČEZ SkiTour 2024. 
Dvaatřicátý ročník této oblíbené akce se uskuteční o ví-
kendu 24. – 25. února 2024. Závody se tradičně konají na 
tratích 40 km klasicky na dvě kola, 20 km klasicky, 20 km 
volně a 10 km klasicky. Pro děti bude připraven MiniJeLy-
Man s délkami tras buď 1 km nebo 2,5 km. Registraci lze 
provést přes internet či přímo na místě. Veškeré potřebné 
informace najdou zájemci na webových stránkách www.ski-
tour.cz. Pořadatelé závodů děkují chatě Paprsek za tradiční 
skvělé zázemí! (red)  

 

Horský areál Kraličák vás zve na únorové akce  
 

LUSTI, sobota 3. 2. 2024. Zdarma po celý den můžete otestovat české lyže Lusti, vyráběné v Podkrkonoší. 

ELAN, středa 7. 2. 2024. Testování lyží z kolekce 2023/2024  

Svážení dřeva na historických sáních v masopustních maskách, sobota 10. 2. 2024. Obnovujeme tradiční akci regi-

onu pod Králickým Sněžníkem pod záštitou starosty Starého Města.  Součástí bude soutěž o NEJ rohačky a NEJ sáňkaře 

v maskách o atraktivní ceny.  

Rock Point Skialp and skirace, sobota 17. 2. 2024. Závod českého poháru ve skialpinismu, po celý den hudba a testo-

vání Rock Point vybavení a lyží s hobby závodem.  

CHOC, neděle 18. 2. 2024. Testovací akce malosériového tvůrce lyží, snowboardů, splitboardů, skialpů, ručně vyrábě-

ných. 

Vojtěch Dyk a En.Dru & Jen, sobota 24. 2. 2024. Tři skvělí umělci - Vojta Dyk, Endru a Jen Hovorka rozjedou svoji show 

od 18 hodin pod Velkým stanem ve Stříbrnicích. Večer plný skvělé muziky, improvizace, zpěvu, beatboxu…  Vstupné: do-

spělí (15 – 64 let): 600,- Kč, děti (6 – 14 let): 300,- Kč.  

 

Více informací o akcích najdete na www.mujkralicak.cz  

https://www.skialpandskirace.cz/
http://www.paprsek.cz/
http://www.ski-tour.cz/
http://www.ski-tour.cz/
http://www.mujkralicak.cz/
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ROZHOVOR

„Plním si své sny“ říká zpěvačka Marie Růžičková 
 
S Marií Růžičkovou (roz. Lapčíkovou) jsme narozené ve stejný den, měsíc a rok. Dlouhé roky jsme byly spolužačky i sou-

sedky z ulice. Náš dnešní rozhovor se tak nesl v příjemném přátelském duchu. Zavzpomínaly jsme na společně strávená 

školní léta ve Starém Městě a přes povídání o tom, proč vlastně tato zdravotní sestřička zpívá, jsme se dostaly až k tomu, že 

i přes nejrůznější překážky si každý z nás může splnit své sny. Marie si ty své plní právě zpíváním.  
 

Maruško, cítíš se být zpěvačkou 

už odmalička? 

Ano, já zpívám skutečně odmalička. 

Zpívání prostě miluji! Jsem velmi 

vděčná, že mohu zpívat a předávat tak li-

dem něco ze sebe. Úsměv a potlesk pu-

blika je pro mě nádhernou odměnou.  

 

V dětství jsi vystoupila v televizních 

pořadech DO-RE-MI a Caruso Show. 

Jaké to pro tebe bylo?  

V pořadu DO-RE-MI jsem vystupovala 

v roce 1998, v deváté třídě na základce. 

Nevyhrála jsem, ale byl to krásný záži-

tek, protože jsem z našeho malého měs-

tečka přijela do velké matičky Prahy a 

rovnou do televize! V Caruso Show 

jsem byla v roce 2002 s písničkou „Za-

tmění“ od Leony Machálkové a vyhrála 

jsem!  

 

Po skončení základky jsi šla studovat 

na Střední zdravotnickou školu  

do Šumperka. Proč sis zvolila právě 

zdravotnictví?  

Tuto otázku dostávám často. Ke studiu 

na zdrávce mě nasměrovaly především 

moje maminka s babičkou, které mi ří-

kaly, že práce ve zdravotnictví má bu-

doucnost, je potřebná a krásná. I když 

také velmi těžká, jak jsem později sama 

zjistila.  

 

Kam se tvé životní cesty ubíraly po 

maturitě? Vím, že jsi odjela na nějaký 

čas do zahraničí a pak jsi pracovala 

v nemocnici.  

Ano, přesně tak. Po maturitě jsem studo-

vala na vyšší odborné škole v Brně a na 

Ostravské univerzitě. Pak jsem odjela do 

Německa, kde jsem také studovala a zá-

roveň pracovala jako zdravotní sestřička 

a jako au pair. (pozn. red.: hlídání dětí a 

úklid v domácnosti) Zkušenosti nasbí-

rané v zahraničí byly fajn, ale táhlo mě 

to zpátky do Čech. Začala jsem pracovat 

jako zdravotní sestřička v Praze ve Fa-

kultní nemocnici v Motole. Tam jsem 

poznala svého bývalého muže, a pak 

jsme se společně přestěhovali do jižních 

Čech, odkud pochází.  

 

Máš dceru Terezku (10) a syna Da-

vídka (7). S rodinou jsi zakotvila 

v Prachaticích. Jak se vám tam líbí? 

Jaké vnímáš rozdíly mezi životem na 

severní Moravě a v jižních Čechách?  

Jižní Čechy jsou krásné a jsme tu spoko-

jení, máme tady už svoje zázemí, přá-

tele, školy, zkrátka vše, co potřebujeme. 

Rozdíly mezi severem a jihem vnímám 

třeba v mentalitě obyvatel, je to prostě 

jiný životní styl. Na rozdíl od severní 

Moravy mají tady na jihu lidé více mož-

ností pracovat například v blízkém pří-

hraničí v Německu nebo v Rakousku.  

V nedávné době jsme se s manželem po 

vzájemné dohodě a po 3 letech odlou-

čení rozvedli. Nebylo snadné se rozlou-

čit, ale shodli jsme se na tom, že je to pro 

nás oba i pro děti nejlepší cesta. Zůstali 

jsem přátelé. I díky tomu jsem se odhod-

lala jít si za svým snem a vrátit se ke zpí-

vání.  

 

Do Starého Města za rodinou a kama-

rády pravidelně jezdíš. Napadlo tě 

třeba vrátit se sem natrvalo?  

Jezdíme sem několikrát do roka a 

vždycky se moc těšíme. Občas také moji 

rodiče přijedou za námi na jih. Je to pro 

mne stále srdeční záležitost, ale trvalý 

návrat do Starého Města zatím nemám 

v plánu.  

 

V současnosti tedy pořád pracuješ 

jako zdravotní sestřička? 

Aktuálně pracuji jako zdravotní 

sestřička na částečný úvazek v Domá-

cím hospicu sv. Jakuba v Prachaticích, 

kde pečujeme o pacienty v posledním 

stádiu onkologických onemocnění. Je to 

náročná práce, ale dává mi smysl. 

Doprovázení pacientů v posledních 

dnech jejich života je téma, které je 

v naší společnosti podle mě velmi po-

třebné. Poskytujeme domácí hospicovou 

péči, terénní odlehčovací služby, pora-

denství a půjčovnu zdravotních pomů-

cek. Již několikrát jsem zpívala i klien-

tům a někteří mne přišli podpořit i na 

můj koncert.  

 

A zpěv je tvůj největší koníček? 

Ano, zpěv je skutečně můj největší koní-

ček. Zpěv miluji. Zpívám si v práci, 

doma, v autě, v přírodě, vlastně všude. 

Postupnými kroky, kterými se posou-

vám od zájmového k profesionálnímu 

zpěvu, si plním svoje sny.  

 

Máš kromě zpívání ještě nějaké další 

záliby? Co třeba sport? Na základce 

jsi chodila na gymnastiku… 

Gymnastice už jsem se pak dál nevěno-

vala. Moc ráda cestuji a miluji kulturní 

vyžití jako třeba návštěvu divadla, kon-

certu nebo muzikálu. Rozhodně se nenu-

dím. Rodina, práce a zpívání mi zabírají 

veškerý čas.  

 

Jaké pocity prožíváš na pódiu, když 

zpíváš? 

Radost, nadšení, euforii!! Na pódiu jsem 

jako v jiném světě. Zpívání mě obrovsky 

nabíjí energií a tu se snažím také předat 

lidem. Těžko se to popisuje slovy, ale při 

zpívání jsem sama sebou. Vnímám hlas,  
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hudbu, posluchače, nechávám proudit 

emoce a naplno se oddávám momentu 

„tady a teď“.  

 

Zpíváte si doma spolu s dětmi? Pozo-

ruješ už teď, že zdědila dcerka nebo 

synek tvůj pěvecký talent? 

Občas si spolu zpíváme, ale zároveň už 

svým zpěvem někdy dětem lezu na 

nervy, jak se říká. Jestli se Terezka nebo 

Davídek v budoucnu vydají na pěveckou 

dráhu, to zatím nevím. Možná ano, 

možná ne. Terezka je pohybově nadaná 

a věnuje se modernímu tanci. Davídek je 

muzikální typ, teď ho baví bubnování.  

 

Zazpívala sis třeba se zpěvákem Mar-

kem Ztraceným. S jakými dalšími 

osobnostmi jsi ještě zpívala a jak se ti  

s nimi spolupracovalo? Cítila jsi 

trému, radost, euforii…? 

Kromě Marka Ztraceného jsem zpívala a 

občas zpívám s Olgou Lounovou a Tere-

zou Maškovou. Olga Lounová přijala i 

moji pozvánku a přijela i na moji loň-

skou oslavu kulatých narozenin, což 

byla pro mě obrovská pocta a překva-

pení, protože jsem do poslední chvíle ne-

věřila, že vážně přijede. Olgu vnímám 

jako svoji hudební mentorku i lidský 

vzor. Zpěvačky a zpěváci, se kterými 

jsem dosud spolupracovala, jsou lidé 

jako my všichni ostatní. Jsou to přiro-

zení, empatičtí lidé. Mají své silnější i 

slabší stránky, prostě jako každý z nás. 

Vesměs mám s nimi dobré zkušenosti a 

nebojím se říct, že mě berou jako par-

ťačku. Trému při společném vystoupení 

vůbec necítím, jen obrovskou radost, 

štěstí a euforii.  

 

Pojďme k tvému repertoáru – inter-

pretuješ různé zpěvačky, české i  

zahraniční, zpíváš také písničky 

z filmů a pohádek. Máš třeba i nějaké 

vlastní texty?  

 

 

 

Oslovilo mě několik textařů a hudebních 

skladatelů, že by se mnou chtěli spolu-

pracovat, takže něco mám rozjednáno. 

Některé texty si píšu i sama.   

 

Nahráváš písničky také ve studiu? 

Chystáš se vydat vlastní desku? 

Aktuálně jezdím do Prahy do studia  

Rooftop, kde nahrávám nový singl. Za-

tím prozradím jen tolik, že tuto moji 

první autorskou píseň chci věnovat všem 

ženám. Vlastní tvorba je samozřejmě 

moje velké přání, další z mých snů. Je to 

docela trnitá cesta, ale já jsem na ni 

přesto vykročila. Když člověk něco 

chce, je třeba vystoupit ze svých kom-

fortních zón, aby se mohl posouvat do-

předu.  

 

V listopadu 2022 jsi ve Starém Městě 

vystoupila na akci Rozsvícení vánoč-

ního stromu a v červenci 2023 na 

Anenské pouti. Já myslím, že publi-

kum na obou akcích bylo skvělé. Jak  

ses cítila, když jsi zpívala tzv. „doma 

ve Staráku“? Byl to nádherný zážitek. 

Neskutečně jsem se na to těšila, zpívat 

doma ve Staráku. Cítila jsem také veli-

kou zodpovědnost. I tak jsem si toto zpí-

vání užila naplno.  

 

Prozraď nám, kde všude jsi během 

minulého roku vystupovala? Na ja-

kých akcích a ve kterých městech?  

Kromě Anenské pouti ve Starém Městě 

jsem nejčastěji vystupovala tady u nás 

v jižních Čechách, třeba na akci Kram-

puslauf na náměstí v Prachaticích, kde 

se sešlo na pět tisíc lidí. Dále například 

na benefičních koncertech našeho hos-

pice, na charitativních akcích pro zdra-

votně postižené občany, na vánočních 

koncertech, ale třeba i na soukromých 

oslavách a na svatbách.  

 

 

 

 

ROZHOVOR 

 

Absolvovala jsi v poslední době něja-

kou pěveckou soutěž? 

V roce 2023 jsem se dostala do semifi-

nále pěvecké soutěže „Hlas Čech, Mo-

ravy a Slezska“. Konala se v Praze vedle 

známé haly O2 arena, což byla pro mě 

obrovská motivace! Letos budu opět 

soutěžit a chci se prozpívat až do finále!  

 

Říkala jsi mi, že si tě lidé občas pletou 

se zpěvačkou Michaelou Růžičkovou. 

Je to důvod, proč sis zvolila umělecké 

jméno Maja Rose?  

Ano, Maja Rose vznikla tak, že mě od-

malička hodně lidé oslovuje „Májo“. 

Rose neboli růže pak vychází z mého 

současného příjmení. Takže jsem se „ná-

hodou nenáhodou“ dopracovala k umě-

leckému jménu Maja Rose. Je to zároveň 

i název mých nových webových stránek 

www.majarose.cz a samozřejmě jsem 

také na sociálních sítích Facebook a In-

stagram. Uměleckým jménem jsem se 

také chtěla odlišit od Míši Růžičkové. 

(pozn. red.: textařka a písničkářka, která 

zpívá hlavně pro děti). 

 

Jaké máš plány na rok 2024? A vy-

stoupíš opět na domácí scéně – tedy na 

Anenské pouti ve Starém Městě?  

Těším se, že opět zazpívám v červenci 

na Anenské pouti ve Starém Městě a 

jako třešničku představím svůj nový au-

torský singl. Také mne čeká spousta akcí 

na festivalech, charitativních i soukro-

mých akcích. Určitě přijdou i vánoční 

koncerty a další akce. Samozřejmě mám 

v plánu i nadále trávit hodně času v na-

hrávacím studiu. Na podzim chystám 

v Městském divadle v Prachaticích vy-

stoupení s několika hudebními hosty. 

Všechny fanoušky tímto srdečně zvu na 

svá vystoupení a děkuji za vaši přízeň!  

 

Maruško, ať se ti ve všem daří  

a ať si nadále plníš svoje sny!  

Jitka Urbanová Pešková  
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NOVINKY 

Horská služba má na Staroměstsku dvě nové stanice 

 
Hned dvě nové stanice má od konce 
loňského roku Horská služba na Sta-
roměstsku. Jedna se nachází v Hynči-
cích pod Sušinou a druhá ve Velkém 
Vrbně. Podle náčelníka jesenických 
záchranářů Vítězslava Kallera se tak 
turistům i záchranářům dostane  kva-
litního zázemí, neboť dosavadní pro-
story v unimobuňce v Hynčicích ani 
na chatě Alpina ve Vrbně, kde záchra-
náři doteď sloužili, už nevyhovovaly 
současným potřebám horské záchra-
nařiny. Horská služba v okrsku Staré 
Město má na starosti nejen zdejší ly-
žařské areály, ale také oblast Králic-
kého Sněžníku a Rychlebských hor.  
Nová stanice v Hynčicích je umístěna 
přímo v lyžařském areálu Kraličák a 

tvoří základnu pro celý staroměstský 
okrsek. Její velkou výhodou je ven-
kovní garážové stání, které poskytuje 
možnost překládání pacientů z bu-
dovy či vozidla Horské služby přímo 
do sanitky za nepříznivého počasí 
v zastřešeném prostoru. Zároveň dis-
ponuje garáž dostatkem místa pro vo-
zový park záchranářů, jako jsou 
skútry, čtyřkolky, terénní vozidlo 
apod.  
Ve Velkém Vrbně vyrostla nová bu-
dova zhruba 100 metrů od sjezdovky 
Paprsek. Nedaleké původní stanoviště 
na chatě Alpina záchranářům zůstává 
a čeká jej rekonstrukce.  
V obou budovách se nachází ošet-
řovna, služebna, šatny, technické 

zázemí, pokoje pro noční služby, spo-
lečenská místnost či zázemí pro dob-
rovolníky. Na každé stanici slouží dva 
záchranáři, v týdnu jsou to profesio-
nální zaměstnanci a o víkendu jim po-
máhají dobrovolní horští záchranáři.  
Celý proces koupě pozemků a projek-
tování stanic začal už v roce 2020, sa-
motná výstavba objektů pak probí-
hala od června 2022 do listopadu 
2023, Kolaudace se konala těsně před 
Vánocemi, 21. 12. 2023.  
(Zdroj: horskasluzba.cz)  
 
Foto vlevo: stanice Hynčice pod Suši-
nou, foto vpravo: stanice Velké Vrbno 

 

 
Nová tvář vozidla Městské policie Staré Město  

 
Služební vozidlo Městské policie Staré Město dostalo koncem loňského roku novou tvář ve formě modrožlutých polepů s ná-
pisy a telefonním kontaktem. V případě potřeby se můžete obrátit na městského strážníka Petra Macháčka na níže uvede-
ných kontaktech: 

 
  

Městská policie 
nám. Osvobození 166  
788 32 Staré Město  
 
Kancelář v přízemí radnice  
(bývalá kancelář místních poplatků  
a pokladny)  
 

tel.: 702 177 242  
e-mail: 
mestska.policie@mu-staremesto.cz  
  

 
 

mailto:mestska.policie@mu-staremesto.cz
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Terénní služba pro všechny občany města Staré Město  
a jeho okolí 
 
Milí a vážení občané města Staré Město,  
každému z nás se v životě může přihodit situace, se kterou si ne-
víme rady. Ovšem i zdánlivě neřešitelné, má řešení. Proto jsme zde 
nově my, terénní pracovnice, Lucie Rosenbergerová a Světlana 
Juránková, abychom Vám pomohli vykouzlit opět úsměv na tváři. 
Nebojte se na nás obrátit s jakýmkoli problémem.  
Do města Staré Město dojíždí různé organizace z města Hanušo-
vice na pomoci občanům, dovolte o jejich stručné představení:  
Společnost PODANÉ RUCE: nízkoprahové zařízení pro děti a mlá-
dež nabízí mimo jiné trávení volného času různými aktivitami, do-
učování dětí, jen tak si popovídat, netrávit čas o samotě, proble-
matika závislostí, apod…  
Ve Starém Městě je najdete v kulturním domě, a to každé pondělí 
a čtvrtek od 12 – 15 hod., kontakt – paní Nakládalová: 778 115 
281, nebo zprostředkování kontaktu terénními pracovnicemi 
Starého Města. 
SPOLEČNĚ – JEKHETANE: občanská poradna, sociálně aktivizační 
služba pro rodiny s dětmi, terénní programy, potravinová pomoc, 
apod…  
Kontakt - paní Kubová: 602 248 694, pan Diro: 725 011 552, nebo 
zprostředkování kontaktu terénními pracovnicemi Starého Města.  
Charita Šumperk: ve Starém Městě poskytuje mimo jiné každo-
denní dovážku obědů, terénní pečovatelskou službu, hospicovou 
péči, potravinovou a hygienickou pomoc, apod…  
Kontakt – viz leták, nebo zprostředkování kontaktu terénními pra-
covnicemi Starého Města.
 
                                                                          Potřebuji pomoc ve vzdělávání dětí, ve škole…  

Dítě nemá prostor k učení, nemá si kde psát domácí úkoly, nemám peníze na školní 
potřeby pro dítě, nemám peníze na zájmový kroužek, nemám peníze na obědy do 
školy anebo školky pro dítě, mám zájem o doučování dítěte, potřebuji doprovodit do 
školy nebo školky na jednání, potřebuji pomoc v jednání s SPC nebo PPP, doprovodit 
na vyšetření, ….  
Dluhová zátěž a cokoli s ní souvisí…  

Dlužím na nájemném, za vodu, za 
popelnice, za psa, za elektřinu, za 
plyn, za školkovné, za televizi, za 
internet, za telefonní paušál… 
Nemám na splátky dluhů a chtěl 
bych splátkový kalendář, hrozí mi 
nebo už mám exekuci, nerozumím 
usnesení o exekuci anebo nevím, 
jestli je oprávněná a potřebuji to 
vysvětlit, potřebuji poradit, jak to 
řešit, dostal jsem výpověď v práci 
a nevím, jak teď vše zaplatím …  
Problémy v osobních záležitostech…  
Ztratil jsem nebo mi byly ukradeny 
doklady – kartička zdravotní pojiš-
ťovny, občanský průkaz, řidičský 
průkaz a potřebuji si vyřídit nové 
doklady, chci změnit zdrav. pojiš-
ťovnu, potřebuji poradit s různými 
druhy dokumentů – vysvětlit, na-
psat, kam odeslat, potřebuji   
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k lékaři a nevím ke kterému, jsem nemocný a potřebuji pomoc, potřebuji zažádat o sociální pomoc – hmotná nouze, přídavek 
na dítě, na bydlení, st. sociální podpora a podobně a chtěl bych rady, jak na to… Jsem od někoho fyzicky či psychicky zneuží-
ván nebo se někoho bojím a už s tím potřebuji něco dělat a poradit se, někdo mě šikanuje, chtěl bych přestat pít alkohol nebo 
užívat jiné drogy a nevím jak na to, mám strach z někoho nebo něčeho, cítím se diskriminován, nemám peníze na jídlo pro 
své dítě nebo pro sebe a nevím co dělat, potřebuji doprovod k úřednímu jednání, nemám a nemůžu si dovolit koupit oblečení 
pro své dítě nebo pro sebe, chci pomoc někomu, koho mám rád a nevím jak.,,  
Těžkosti ohledně bydlení  
Nemám kde bydlet, někdo, u koho jsem bydlel mě vyhodil a nemám kam jít, hrozí mi vystěhování z bytu, mám v bytě plíseň, 
která mi zhoršuje zdraví, netopí mi topení, neteče mi voda, zatéká mi do bytu, mám rozbité WC a podobně…  
Problematika zaměstnání  
Potřebuji pomoc napsat životopis, nemám práci, ale chci pracovat a nevím si s tím rady, nerozumím pracovní smlouvě, mám 
zájem o rekvalifikaci, o zvýšení vzdělání, o změnu pracovního oboru, chci se evidovat na úřadu práce, chci dát výpověď 
v práci. (Rosenbergerová) 
 

Úprava cen papírového jízdného (vlaky, autobusy…) 
 
IDSOK – Integrovaný dopravní systém Olomouckého kraje oznamuje zdražení papírového jízdného od 1. 1. 2024. Papírové 

jízdné je zdraženo o cca 15 % oproti předchozím cenám. Zdražení se týká všech jízdních dokladů prodaných v  papírové podobě i 

v případě, kdy bude platba za jízdné provedena platební kartou. Při nákupu jízdních dokladů v elektronické podobě se pro cestující 

nic nemění. IDSOK uvádí na svých webových stránkách www.idsok.cz tyto výhody využití elektronických jízdních dokladů:  

- jízdenku můžete kdykoli vrátit a bude Vám vrácena nevyužitá část jízdného, 
- v případě uplatnění zlevněného jízdného se při odbavení nemusíte prokázat žádným dalším průkazem, 
- zrychlení odbavení ve vozidlech, 
- jsou více zabezpečené proti případnému zneužití, 
- o svůj jízdní doklad nepřijdete ani v případě ztráty Vašeho mobilního telefonu či platební karty, 
- snížení ekologické stopy díky omezení tisku na speciální papír. (red) 

 

Knižní tip na únor 
 

Martin Šinkovský: Vincent a Bóďa: Tajemství Hraničního lesa (2017, Albatros)  
 
Spisovatel Martin Šinkovský, rodák ze Šumperka, je spolu-
autor večerníčku Krysáci (2008–2009) komiksu Trikolora 
(2019) o tom, jak probíhala revoluce na sídlišti jednoho ma-
lého okresního města, či „dobrodružného příběhu pro od-
vážné děti“ Petronie a Ptáčník (2023), ve kterém si sedmi-
letá Petronie všimne, že se ve městě začínají ztrácet ptáci, 
které krade a vězní černokněžník Ptáčník.  
Knížka Vincent a Bóďa: Tajemství Hraničního lesa je druhý 
díl série o chlapci Vincentovi, který se s kouzelným skřít-
kem Bóďou vydává na různá místa (v prvním díle to byly 
italské Benátky), pomáhá mu a prožívá neuvěřitelná dobro-
družství. Když tráví vánoční prázdniny u prarodičů na jižní 
Moravě, požádá ho skřítek o pomoc při pátrání po ukrade-
ných sudech s borůvkovým vínem. To se vyrábí v Hraničním 
lese na pomezí Čech, Moravy a Polska a je velmi vzácné, pro-
tože dlouhou dobu musí zrát v sudech vyráběných ze dřeva 
Hraničního lesa. Za pomoci dalších kamarádů a kouzelných 
obyvatel lesa se dostanou hrdinové až ke kamenné soše 
slona, který stojí pod vrcholkem hory, na které Hraniční les 
roste. Určitě už víte, kterou horu zde autor zvěčnil.  
Nakonec ještě úryvek z knížky:  
„[Darius kráčel] Hraničním lesem ke své chatě Schronisko. 
Šlapal v hlubokém sněhu za pomoci sněžnic, protože Hra-
ničním lesem nevedly žádné oficiální turistické cesty. A jak 
šel, přemýšlel, čím pohostí vzácnou návštěvu, kterou dnes 
navečer očekává. Přece ji nemůže odbýt běžně dostupnými 
nápoji.  

Když se přiblížil k rozpadlé salaši, která v Hraničním lese 
zůstala ještě z dávných dob, kdy lidé v lese čas od času pře-
bývali, všiml si něčeho podivného. U rozvalin stála dvě te-
rénní auta. ‚Kde se tu berou?‘ pomyslel si Darek a raději se 
schoval za nejbližší strom, aby mohl nerušeně pozorovat si-
tuaci. Viděl tři 
muže, ale nedovedl 
rozeznat jejich ob-
ličeje. V lese pano-
val hluboký stín, 
takže mohl sledo-
vat jen jejich silu-
ety. Muži přenášeli 
nějaké objemné 
předměty z rozbo-
řené salaše do 
svých aut. Darek 
přimhouřil oči, aby 
lépe zaostřil. Vzá-
pětí málem hlasitě 
vykřikl.  
‚To je naše borův-
kové víno! Zloději!‘‘ 
přidusil výkřik do 
rukávu své péřové 
bundy.“  
(Schindlerová) 
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Střípky z dějin Staroměstska XXI – staré zvyky v Kunčicích 
 
Už několikrát jsme na stránkách Zlatého rohu psali v této 
rubrice o Kunčicích. Je to proto, že se nám o nich dochovalo 
nejvíce informací obsažených ve starých kronikách, pamětní 
knížce o Kunčicích, kterou si vydali němečtí rodáci v 90. le-
tech, i jiných textech. Zde se na svazích Urlichu zrodila i edice 
Urle, která znovuobjevuje a vydává literární texty staro-
městských autorů a vědomě tak navazuje právě na práci dří-
vějších kronikářů a písmáků. Jak se ukazuje, je třeba čas od 
času překročit hranice a zapátrat i v okolí, aby člověk nalezl 
zdánlivě nesouvisející vyprávění, které ho nakonec dovede 
zpátky a v ledasčem poučí. 
Johann Czeppan, autor následujícího textu, se narodil neda-
leko Svitav a v roce 1916 přišel jako kaplan do Kolštejna 
(Branná), kde působil 22 let, mj. jako učitel literatury v Jose-
fové. V roce 1938 přešel na Velkou Moravu a zde také 27.10. 
1940 zemřel. Za svého pobytu v tehdejším Kolštejně se živě 
zajímal o místní tradice a pověsti, které také sepisoval a pu-
blikoval – koneckonců z jeho pera pochází i pověst o ohni-
vém muži v Kunčicích, a tím se dokazuje výše zmíněné tvr-
zení, že se tam dříve nebo později zase vrátíme. 
Nechme teď vyprávět Johanna Czeppana o zvycích z Branné 
a okolí (čtyřdílné pojednání vyšlo v novinách Das Volk 1921 
v číslech 685–688): 
„[…] Na trase z Branné do Starého Města stojí na severní 
straně, kousek před tím, než cesta klesne k Hajmrlovu, u ka-
menné hromadnice zvláštní kříž se dvěma břevny – horní je 
kratší, spodní delší –, který slouží k ochraně úrody [doslovný 
překlad použitého výrazu „Wetterkreuz“ by byl „kříž na po-
časí“ ve významu „kříž proti krupobití“]. Patří do Šléglova. 
Téměř každá vesnice má takové kříže a má i své slavnosti – 
„Helfeier“ („Hagelfeier“). 
Vikantické svátky začínají na svatodušní [tj. 50 dní po Veli-
konocích] sobotu a trvají 6 sobot až do svátku Petra a Pavla, 
kdy se slaví slavnostní mše. Svatými, kterých se svátky tý-
kají, jsou [ponecháváme jména svatých v původních tva-
rech]: Maria Hilf, Johannes a Paulus, Leonhard, Florian a 
další. Každé zastavení, kříž nebo obrázek měly vlastní litanii 
a vlastní píseň. Na kříži visel pouze plechový obrázek s kon-
krétním světcem. 
Místní tyhle dny brali velice vážně! K poledni skončili 
s prací, ať byla sebedůležitější. Odpoledne se modlili, a to ne-
směl nikdo – třeba vůz s hnojem – rušit a každý starosta to 
hlídal. Tyhle svátky vyšly z tradic lidu a byly poctivě dodržo-
vány, neboť se znovu a znovu objevovala svědectví o božích 
trestech, nebyly-li dodrženy.“ 

A teď zpátky ke Kunčicím – jak již bylo psáno výše, máme 
dostatek písemných pramenů, ve kterých se opakovaně píše 
o kostelních zvycích, které se zde ještě ve 30. letech dodržo-
valy. 
Například kronikář Bruno Coulon popisuje jednotlivé slav-
nosti a kam kterou sobotu vedlo procesí: O slavnosti Těla a 
Krve Páně se šlo dopoledne do města, odpoledne na kopec 
Graupenberg, na svátek Nejsvětějšího srdce Ježíšova dopo-
ledne procesím do města, odpoledne na Kunčickou horu, 29. 
června na Petra a Pavla ke kříži směrem k Andělskému údolí 
atd. O slavnostech Helfeier Coulon píše, že se dříve slavily od 
svatodušní soboty dalších sedm týdnů, ale do jeho doby už 
zbyly pouze tři – na první a třetí sobotu jde procesí do spodní 
části obce ke kapli (sgrafitová zvonička) a druhou sobotu se 
chodilo ke kapličce, která patřila k domu č. 48 (dům už ne-
stojí). 
Podrobnější popisy cest uvádí v české kronice i pan Kudr, 
který čerpal informace od pana Vogela, rodáka z Kunčic a 
v závěru svého zápisu konstatuje: „Některé stromy vysazené 
u těchto míst by mohly sloužit jako rodné listy těmto mizejí-
cím památkám na život zdejších původních obyvatel.“ 
My si díky dochovaným vzpomínkám můžeme alespoň uvě-
domit, že každá drobná kaplička znamenala pro tehdejší 
obyvatele víc než jen drobný, dnešními slovy, krajinotvorný 
prvek. Spojovali je se svými sousedy, kteří o ně pečovali, i se 
svým každodenním životem. 
 
O popisech kostelních cest i o kronikách na těchto stránkách 
psal již několikrát pan Černý, ale opakování a drobné rozší-
ření nemůže nikdy uškodit. Pokud sami víte o něčem zajíma-
vém, starém zvyku nebo pověsti, nebo vlastníte někde na-
psaný kousek informace, ozvěte se nám buď na níže uvede-
nou e-mailovou adresu nebo nechte vzkaz v informačním 
centru. 
 
(Za tým edice Urle Lenka Schindlerová, www.urle.cz, 
info@urle.cz) 
 
Foto vlevo: Kunčice 20. léta 20. století 
Foto vpravo: kříž ilustrativní  
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Rok v zahradě – 
ÚNOR  
 
Poslední opravdu zimní měsíc je tu! A 
pro zahrádkáře to znamená konečně 
začátek sezony, kdy se můžeme směle 
pustit do prací na zahradě, ať je to za-
hrada okrasná, užitková, či ovocný 
sad. Dny se pozvolna prodlužují a k ži-
votu se stejně tak pozvolna se stoupa-
jícími teplotami a slunečním svitem 
probouzí i rostliny nejen v naší za-
hradě. Jak se o tyto rostliny postarat a 
co nás v zahradě tento měsíc čeká se 
dozvíme níže.  
Pokud máme zahradu především 
okrasnou, i přesto nás nečeká méně 
práce. Ze stálezelených okrasných 
stromů a keřů setřepáváme čerstvě 
napadaný sníh, aby se pod jeho tíhou 
nelámaly větve. Stejně tak je nezapo-
mínejme zalévat v případě, že ne-
mrzne a sníh u rostlin roztál. Také ne-
zapomínejme na naše živé ploty, u 
kterých nejpozději do března dokon-
čujeme ráznější střih a tvarování, než 
vyženou nové výhony.  
Pěstujeme-li popínavé rostliny, je 
právě nyní vhodný čas k opravám 
treláží, jelikož nejsou ještě zarostlé 
popínavkami. Poté by se opravy pro-
váděly už obtížně.  
Pomalu přichází čas začít opět pečo-
vat o trávník, pokud jej chceme mít 
následující sezonu opět hustý a 
krásný. Pokud nemrzne, můžeme z něj 
vyhrabat zbytky suché trávy, mechu a 
případného listí. Tuto činnost však ne-
chme opravdu na dobu bez mrazů, 
protože zmrzlá stébla trávy jsou 
křehká a mohli bychom je tím poničit, 
vytrhat a trávníku tím ublížit, jelikož 
by mohl více vymrznout a to ne-
chceme. Z podobného důvodu se ne-
doporučuje na zamrzlý trávník (po-
kud není sníh) nevstupovat. Také je 
dobré počkat, až nebude trávník úplně 
nasáklý vodou, abychom v něm neza-
nechaly šlápoty či nevytrhaly rost-
linky trávy. Koncem měsíce můžeme 
poprvé trávník pohnojit podzimním či 
zimním hnojivem. Posílíme ho tím a 
on tak lépe odolá plísním a houbovým 
chorobám.  
Když už budeme u toho hrabání, je 
nejvyšší čas odhrabat zbytky listí od 
stromů, které sloužilo přes zimu jako 
mulč. Spadané vlhké listí je živnou pů-
dou různých chorob, jako je například 
rez, strupovitosti apod., které se s  

teplejším počasím začnou opět množit 
a šířit a mohly by snadno napadnout i 
naše ovocné stromy.  
Pokud naše růže loňský rok trpěly 
černou skvrnitostí listů, rozprostřeme 
pod keř síran draselný.  
Pokud jsme si na podzim zazimovali 
balkonové rostliny, jako například 
muškáty (pelargonie), v druhé polo-
vině února může směle začít příprava 
těchto rostli na novou sezonu. Proza-
tím pouze zvýšíme zálivku, přesazo-
vání se bude konat až v březnu. Pokud 
jsme si na balkoně pěstovali třeba i ja-
hody v nádobách, stále je nezapomí-
nejme zalévat.  
Pomalu se dostáváme k užitkové části 
zahrady, a to řezem rybízů, který mů-
žeme ještě v únoru dohnat, avšak 
pouze v bezmrazém počasí bez sil-
ného větru. Černý rybíz nejvíce plodí 
na 2 - 3letých výhonech, červené a bílé 
na 3 - 5letých výhonech. Pokud jsme si 
výhony loni neoznačili, poznáme je-
jich stáří podle barvy kůry. Starší vý-
hony mají tmavší kůru než ty nové. 
Kompost si také žádá naši pozornost, 
proto jej proházíme, provzdušníme a 
můžeme z něj také odebrat uzrálý 
kompost pro hnojení záhonů a před-
pěstovávání nových sazenic.  
V únoru přichází konečně ten čas, kdy 
se můžeme pořádně porýpat v hlíně, 
zatím spíš jen v substrátu pro výsev a 
množení. Přišel totiž čas, kdy už se vy-
platí vysévat semínka pro předpěsto-
vání sazenic. Pokud nám zbyly nějaká 
semínka z loňského roku, je dobré 
nejdříve provést test klíčivosti, a to 
tak, že na mělkou mističku, talířek či 
tácek rozprostřeme savou papírovou 
utěrku nebo buničinu, kterou navlh-
číme rozprašovačem. Rozprostřeme 
na ni semínka, u kterých chceme ově-
řit, jak dobře vyklíčí. Množství je na 
nás, řekněme 10 – 100 semínek, čím 
menší semínka, tím víc jich prově-
říme. Čím víc jich použijeme, tím bude 
výsledek důvěryhodnější. Semínka 
ještě také navlhčíme rozprašovačem, 
přikryjeme folii či mikrotenovým sáč-
kem, ve kterém uděláme díry, aby-
chom zamezily vzniku plísní a čekáme 
cca 3 – 14 dní, než nám semínka vy-
klíčí. Když mají klíčky už několik mili-
metrů, můžeme zhodnotit výsledek. 
Pokud nám vyklíčí 75 – 100 % semí-
nek, nemusíme se bát je použít, pokud 
vyklíčilo jen okolo 50 % semínek, je 
stále možné je použít, jen je musíme 
vysít více na husto, abychom předešli 
prázdným místům v záhonech. Vše  

pod 50 % je neuspokojivé a je lepší 
koupit semínka nová.  
Teď už se dostáváme k samotným vý-
sevům, pro které je dobré použít sub-
strát přímo pro výsev a množení, jeli-
kož je chudý na živiny, které klíčící 
rostliny nepotřebují a mohou jim být 
spíše ku škodě. Vyséváme zatím jen do 
květináčů doma za oknem. V nižších 
polohách, kde mají mnohem dříve 
vyšší teploty a dříve přestává mrznout 
mohou vysévat již některé druhy zele-
niny i ven od záhonu, v našich pod-
mínkách bych na to zbytečně ještě ne-
spěchala, vzhledem k teplotám, která 
je důležitá pro vyklíčení semen, tak i k 
mokré půdě, která také nemusí být 
vždy ku prospěchu. Vysévat, či vysa-
zovat můžeme třeba do vytápěných 
skleníků, který však má na své za-
hradě málokdo. Zůstaňme tedy u vý-
sevu doma. Předpěstovat si můžeme 
již velké množství plodin, jako napří-
klad papriky, které mají dlouhou ve-
getační dobu, proto nám náskok 
oproti například rajčatům přijde 
vhod. Dále můžeme předpěstovávat 
sazeničky kedluben, raných salátů, 
brukvovité zeleniny jako je květák, 
brokolice, rané zelí, kapusta, i ta růžič-
ková. Vysévat můžeme i cibuli, kterou 
pak přesadíme na záhon. Bavíme se 
ale o semínkách, nikoli sazečce, ta se 
sází později. Dále vyséváme špenát, 
pro jehož klíčení je vhodnější spíše 
nižší teplota než ta pokojová, proto jej 
umístíme do chladnější místnosti, kde 
netopíme nebo do skleníku. Předpěs-
továváme také pórek, řepu, celer – i 
řapíkatý nebo lilek. Pro rychlejší klí-
čení je dobré semínka nejdříve namo-
čit, buď ve vodě nebo v bylinkovém 
výluhu (heřmánkový, přesličkový…), 
jelikož voda vyplaví ze semínek inhi-
bitory růstu, který brání semínku vy-
klíčit při sebemenším navlhnutí. 
Každý druh zeleniny potřebuje jinou 
délku máčení, některým postačí jen 
pár hodin, ale třeba rajčata a papriky 
potřebují až 2 dny. Nezapomínejte 2x 
denně tekutinu vyměnit.  
Když si už v únoru doma vysejeme 
měsíční jahody, už v letošním roce se 
můžeme dočkat úrody.  
S výsevem ale nespěchejme, jelikož 
pro silné rostliny potřebujeme hodně 
denního světla, proto pokud jim nebu-
deme svítit speciálním světlem, je 
lepší s výsevy počkat až na druhou po-
lovinu února, aby nebyly sazenice 
zbytečně vytáhlé.  
 



ZLATÝ ROH/ÚNOR 2024  13 

 
 
Byť pomalu začíná zahradníkova se-
zona, pořád mysleme na to, že je ještě 
zima a jak praví pranostiky „Únor bílý,  
 

 
 
pole sílí. Zasněží-li v únoru, jako když 
pole pohnojí.“ Anebo „Když únor vodu 
spustí, v led mu ji zas březen zhustí.“ 
Pomalu stoupající teploty nám určitě  

SERIÁL/MĚSTO 
 
udělají radost a nadchnou nás pro při-
cházející jaro, ale jak už to tak každo-
ročně bývá, je-li v únoru teplo, pří-
chod jara to ještě nevěstí.  (Šimková)  

 

Benzínka na náměstí  
ve Starém Městě  

 
Z pohledu návštěv-
níka našeho města 
se jedná o napros-
tou raritu, kterou 
by se zajisté nechtěl 
nikdo chlubit. Tu-
risté nevěřícně 
kroutí hlavou, jak 
jsme mohli něčeho 
takového dopustit. 
Nevěří, že nám to 
nevadí, nevěří, že 
něco takového 
může v dnešní 
době ještě existo-
vat. Čerpací stanice 
přímo v centru 
města, na náměstí, 
5 m od rohu histo-
rické a památkově 
chráněné radnice! 

Pro jistotu si tuto nezáviděníhodnou raritu všichni fotí jako 
důkaz, že existuje i něco jiného než slavný Kocourkov... Že 
jsme se čtvrt století od revoluce nikam v této záležitosti ne-
posunuli je přinejmenším ostuda.  
Před každými volbami se v rámci předvolebních slibů ob-
jeví s železnou pravidelností téma benzínka na náměstí. Ob-
čané - voliči, už možná přestali věřit, že by se dalo od pla-
ných slibů přikročit k činům. Možná se naivně doufalo, že 
benzínku na náměstí za nás vyřeší někdo jiný. Že se možná 
sama přestěhuje a zmizí. Anebo přijde nějaký zázračný me-
cenáš, který vše zaplatí, vyřídí, zrealizuje a my přijdeme do-
slova zadarmo k hotovému. Bohužel to takto nefunguje.  
Reálných možností moc nebylo. Vlastně byla jenom jedna. 
Pokud něco chceme, musíme si to sami vyřídit a vše zaplatit. 

Proto jsme vešli v jednání se společností oil TEAM a.s. oh-
ledně možností odkupu stávající čerpací stanice. Z původně 
požadovaných 10 milionů (cena stejná jako při posledním 
jednání v roce 2013) jsme dokázali vyjednat konečnou 
částku 8,5 milionu, a to ještě formou zaplacení ve třech roč-
ních, bezúročných splátkách. Nekoupili jsme pouze poze-
mek na náměstí, nádrže, obslužnou budovu a ocelovou kon-
strukci, ale i fungující firmu se všemi smlouvami s dodava-
teli a odběrateli a odborným poradentstvím ze strany oil 
TEAMU. A co bude následovat dál?  
Benzínku bychom chtěli provozovat na náměstí co nejkratší 
možnou dobu. Už teď projektujeme novou, kontejnerovou, 
samoobslužnou, 24hodinovou, která bude umístěná v „troj-
úhelníku“ cest při vjezdu do Starého Města u bývalých kasá-
ren. Benzínka bude bezobslužná, platba pomocí telefonu, 
platební karty, RFID čipu, který útratu zaznamená do soft-
waru a jednou měsíčně bude vystavena smluvnímu odběra-
teli faktura, případně prostřednictvím dobíjecí karty, kte-
rou bude možno dobít na účtárně městského úřadu. Během 
roku 2024 bychom chtěli mít naprojektované a povolené 
dopravní napojení, přípojky a umístění stavby. Ideálně ještě 
před zimou zahájit terénní práce tak, abychom v průběhu 
roku 2025 mohli otevřít novou samoobslužnou před kasár-
nami a zahájit likvidaci dosavadní na náměstí. Máme prově-
řené, že ekologická zátěž na náměstí žádná nevzniká a pů-
vodní nádrže můžeme nechat v zemi, případně je vyzved-
nout a dále upotřebit. Taktéž jsme již zadali studii revitali-
zace této části náměstí s cílem vytvořit do konce volebního 
období pěkný kout náměstí. Jestli bude sloužit k setkávání, 
odpočinku či parkování bude předmětem dalšího jednání.  
Někdo může namítat, proč jsme nejdříve nevybudovali no-
vou před kasárnami a pomocí konkurenčního prostředí ne-
zlikvidovali stávající. Ano, možné by to bylo. Ale docílili by-
chom pouze uzavření benzínky na náměstí. A otázkou je, 
jestli by po uzavření nebyla zatlučená okna, chátrající ob-
jekt a velká cedule – ZAVŘENO – NA PRODEJ. A jenom naivní 
snílek by si mohl myslet, že cena by byla levnější. Proč také? 
Zlikvidovali jste, tak teď draze odkupte, anebo mějte další 
nevyužitý chátrající objekt ve městě. Ale naštěstí toto není 
náš scénář. (Koreš Lukáš, starosta města)   

Místní poplatky - změny pro rok 2024  
 
Informujeme občany, že se mění účet pro bezhotovostní 
platby za místní poplatky.  
Nové číslo účtu je 1905696369/0800.  
 
Pokud i přesto zaplatíte na původní účet 154232461/0300, 
není to problém, jen nám to prosím nahlaste emailem:  
poplatky@mu-staremesto.cz. Variabilní symbol přidělený v 
předchozích letech zůstává stejný.  
 

Poplatky je možné také hradit v hotovosti v úředních hodi-
nách v kanceláři poplatků, která se nachází v přízemí 
budovy radnice v prostorách pošty a informačního cen-
tra. Od března 2024 bude možné platit poplatky také pla-
tební kartou.  
 
Podrobné informace k jednotlivým místním poplatkům na-
jdete: https://www.mu-staremesto.cz/urad-2/dokumenty-
meu/obecne-zavazne-vyhlasky/   

https://www.mu-staremesto.cz/urad-2/dokumenty-meu/obecne-zavazne-vyhlasky/
https://www.mu-staremesto.cz/urad-2/dokumenty-meu/obecne-zavazne-vyhlasky/
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Místní poplatek za „odpady“ –  
za obecní systém odpadového hospodářství  
 
· splatnost do 30. září 2024 a činí 800 Kč  
Sazba poplatku za kalendářní rok:  
· za fyzickou osobu přihlášenou v obci: 800,- Kč,  
· za vlastníkem nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům 
nebo stavbu pro rodinnou rekreaci, ve které není přihlášená 
žádná fyzická osoba a která je umístěna na území obce 
800,- Kč.  
 
Proběhlo čipování popelnic pro občany  
a majitele rekreačních objektů  
Od léta loňského roku proběhlo adresné čipování popelnic 
pomocí RFID čipu a QR kódu. Do budoucna bude možné díky 
tomu kontrolovat svoz odpadu, mít online přehled o všech 
instalovaných nádobách a vyprodukovaného množství od-
padu – již uvedeno ve Zlatém Rohu v červenci 2023 na str. 
13. Prosíme, ty, kteří nemají svoji popelnici načipovanou, 
nebo budou v budoucnu měnit načipovanou popelnici za no-
vou, aby poslali informaci na email: poplatky@mu-stare-
mesto.cz   
 

Místní poplatek ze psů  
 
· splatnost do 31. března 2024  
Sazba poplatku za kalendářní rok je stanovena podle toho, 
kde je přihlášený držitel psa. U osob starších 65 let se neroz-
lišuje místo přihlášení držitele psa.  
Staré Město:  
· rodinný dům: 300,- Kč  
· bytový dům s více než 2 byty: 500,- Kč  
· držitel psa starší 65 let: 200,- Kč  
za druhého psa a každého dalšího:  
· rodinný dům: 400,- Kč  
· bytový dům s více než 2 byty: 600,- Kč  
držitel psa starší 65 let: 100,- Kč  
 
Místní části Starého Města (Chrastice, Hynčice pod Suši-
nou, Kunčice, Stříbrnice, Nová Seninka, Malé Vrbno, 
Velké Vrbno, Štěpánov, Hajmrlov):  
· rodinný či bytový dům s více než 2 byty: 200,- Kč  
· držitel psa starší 65 let: 100,- Kč  
 

Místní poplatek z pobytu  
 
· do 15.4. za období 1.10. - 31.3. daného roku do 15.10. 
za období 1.4. – 30. 9. daného roku  
· Sazba poplatku: 40,- Kč za každý započatý den pobytu, 
s výjimkou dne jeho počátku.  
 
Předmětem poplatku za úplatný pobyt trvající nejvýše 60 po 
sobě jdoucích kalendářních dnů u jednotlivého poskytova-
tele pobytu.  
Poplatníkem jej osoba, která není v obci přihlášená.  
Plátcem je poskytovatel úplatného pobytu. Plátce je povinen 
vybrat poplatek od poplatníka.  
 

 
 

MĚSTO 

 
Zapojení do obecního systému  
odpadového hospodářství  
(PRÁVNICKÁ NEBO PODNIKAJÍCÍ FY-
ZICKÁ OSOBA):  
 
Od 1. ledna 2024 Město Staré Město nabízí možnost svozu 
komunálního odpadu, dle schválené OZV o stanovení obec-
ního systému odpadového hospodářství. Všichni podnika-
telé a živnostníci podle § 62 odst. 2 zákona 541/2020 Sb., o 
odpadech mohou tyto odpady na základě písemné smlouvy 
s obcí předávat do obecního systému. Pokud právnická nebo 
podnikající fyzická osoba předá do obecního systému veš-
kerý komunální odpad, jehož je původcem, nevede průběž-
nou evidenci odpadů podle tohoto zákona ani neplní ohla-
šovací povinnosti podle tohoto zákona pro odpad, se kterým 
se do obecního systému zapojila.  
Podnikatelský odpad bude fakturován čtvrtletně dle sku-
tečně vyprodukované hmotnosti. Pokud se rozhodnete pro 
zapojení do obecního systému svozu komunálního odpadu 
je potřeba očipovat Vaše vlastní nádoby na komunální od-
pad a sepsat smlouvu o zapojení do obecního systému od-
padového hospodářství.  
Cena za zapojení do Obecního systému odpadového hospo-
dářství je 5.500,- Kč za tunu bez DPH pro rok 2024. Faktu-
race bude prováděna čtvrtletně.  
 

Sběrný dvůr ve Starém Městě  
 
Provozní doba sběrného dvora v ul. Hanušovická:  
 
· Úterý: 13:00 – 17:00  
· Čtvrtek: 13:00 – 17:00  
· Sobota: 8:00 – 16:00  
 
Ve sběrném dvoře je možné odevzdat: papír, plasty, tet-
rapak, sklo, biologický odpad ze zahrad, objemné odpady, 
nebezpečné odpady a zároveň i využít toto místo pro zpětný 
odběr vyřazených elektrospotřebičů.  
Pytlový svoz plastů, papíru a tetrapaků je prováděn vždy v 
pátek každý lichý týden. Pytle si občané mohou vyzvednout 
v informačním centru, na sběrném dvoře (v otevírací době 
sběrného dvora), nebo jim budou předány v rámci svozu při 
nakládce odpadu.  
 
Bližší informace naleznete na webových stránkách sběr-
ného dvora nebo na tel. 583 239 213: https://www.mu-sta-
remesto.cz/mesto/mistni-a-bytove-hospodarstvi/sberny-
dvur/  
 

Změna termínu svozu komunálního  
odpadu od ledna 2024 
 

PONDĚLÍ: vývoz odpadu v místních částech 

Chrastice, Kunčice, Nová Seninka a Stříbrnice. 

 

ÚTERÝ: vývoz odpadu ve Starém Městě. 
 

(Holingerová) 

mailto:poplatky@mu-staremesto.cz
mailto:poplatky@mu-staremesto.cz
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Usnesení Rady  
a Zastupitelstva města  

Výpis z jednání Rady města č. 22  
ze dne 4. 12. 2023 
 
Rada města na svém jednání schválila  
- revokaci usnesení č. 213 z 10. Rady města ze dne 12. 4. 
2023 z důvodu potřeby úpravy citace usnesení a revokaci 
usnesení č. 393 z 20. Rady města ze dne 17. 10. 2023 z dů-
vodu změny technologie,  
- cenovou nabídku č. 23a/310/ODL společnosti ASA EX-
PERT a. s. Ostrava na akci: Energetické úspory tělocvičny při 
Základní škole ve Starém Městě. Nabídka obsahuje zpraco-
vání kompletní dokumentace pro stavební povolení a doku-
mentaci pro provedení stavby v celkové částce 1.077.050,- 
Kč bez DPH. Projektová dokumentace je uznatelným nákla-
dem v rámci případné dotace,  
- cenovou nabídku společnosti AUDIT TEAM s. r. o. Olomouc 
na poskytnutí auditorských služeb – veřejnosprávní kon-
trola příspěvkové organizace za období 2023 v celkové 
částce 45.000,- Kč bez DPH,  
- smlouvu o dílo mezi CTS corp., s. r. o. Praha 7 a Městem 
Staré Město. Předmětem je zhotovení dokumentace a po-
dání žádosti o dotaci v rámci OPŽP 2021-2027 – opatření 
1.5.5. výstavba a modernizace sběrných dvorů a zefektiv-
nění systému odděleného sběru a svozu (výzva č. 59) k pro-
jektu: Rozšíření svozu separovatelných odpadů – pořízení 
svozové techniky. Celková dohodnutá částka za adminis-
traci projektu činí 140.000,- Kč bez DPH a je splatná pouze 
v případě přiznání dotace,  
- smlouvu o zajištění stravovacích služeb mezi společností 
Kamila Tóthová, Vojtíškov 8, Hanušovice a Městem Staré 
Město. Předmětem smlouvy je zajištění poskytování služeb 
závodního stravování pro zaměstnance objednatele,  
- změnu použití již poskytnutého příspěvku ZŠ Staré Město 
ve výši 150.000,- Kč na nákup 2 ks interaktivních tabulí a 2 
ks držáků,  
- žádost Vita Libertatis z. ú. Staré Město o prominutí po-
platku z nájmu prostor v Kulturním domě Staré Město s vy-
užitím pro pravidelnou činnost kroužku v období prosinec 
2023 – květen 2024 v intervalu 1 x týdně,  
- odměnu řediteli školy za rok 2023 ve výši 2,5násobku mě-
síčního platu v souladu s § 134 z. č. 262/2006 Sb.  
- předloženou rozpočtovou změnu č. 6,  
jmenovala  
- vedoucí hospodářsko správního odboru paní Lucii Koudel-
kovou s termínem od 4. 12. 2023,  
neschválila  
- smlouvu mezi společností POST BELLUM z. s. Praha 2 a 
Městem Staré Město. Jedná se o spolupráci v rámci zapojení 
ZŠ do projektu Příběhy našich sousedů v celkové částce 
27.990,- Kč,  
projednala  
- cenovou nabídku společnosti KOBIT spol s. r. o., se sídlem 
Praha 6 na pořízení nákladního automobilu Scania 4x4, 
včetně hydraulické ruky, hákového nosiče kontejnerů, svo-
zové popelářské nástavby a přípravy pro sněhovou radlici v 
celkové částce 7.522.000,- Kč bez DPH. Rada města 

doporučuje Zastupitelstvu města zařadit pořízení náklad-
ního automobilu  
Scania 4x4 do rozpočtu na rok 2024 za předpokladu obdr-
žení dotace ve výši 50 % z 59. výzvy OPŽP,  
- žádost o prodloužení lhůty k vyklizení bytu. Rada města 
souhlasí s prodloužením lhůty v termínu do 31. 1. 2024  
- žádost spolku Staroměstští patrioti z. s. o možnosti zapůj-
čení expozice, včetně mobiliáře z bývalého muzea v přízemí 
radnice. Rada města souhlasí s výpůjčkou exponátů za před-
pokladu provedení kompletní inventarizace včetně soupisu 
majitelů exponátů,  
- žádost o povolení montáže zasklení balkonu. Rada města 
souhlasí s montáží zasklení balkonu za předpokladu odsou-
hlasení návrhu vedoucím MBH,  
- žádost obyvatel a chatařů z Hynčic pod Sušinou o řešení 
omezení rychlosti projíždějících automobilů v Hynčicích 
pod Sušinou. Rada města ukládá místostarostovi řešit sní-
žení rychlosti na 30 km/h, případně instalaci retarderů 
s příslušnými dotčenými orgány,  
- předložený návrh rozpočtu na rok 2024 a doporučuje za-
stupitelstvu města jeho schválení,  
vzala na vědomí  
- protokol o jednání hodnotící komise – Zimní údržba 
2023/2024 a pověřuje starostu podpisem smluv,  
- předloženou kompletní projektovou dokumentaci k rekon-
strukci objektu bývalých školních dílen na školní bazén, 
včetně odpočinkové a relaxační zóny. Rada města ukládá 
starostovi města ve spolupráci s dotačními agenturami prů-
běžně sledovat vypsání vhodných dotačních titulů.  
- protokol o jednání hodnotící komise – Zimní údržba 
2023/2024 a pověřuje starostu podpisem smluv,  
- Zprávu o provedené prohlídce ocelové konstrukce objektu 
ze stavební soustavy A15 – výrobce RD Jeseník – Tělocvična 
ZŠ Staré Město. Stav nosné ocelové konstrukce umožňuje 
provést rekonstrukci a opravu objektu,  
- termín konání zastupitelstva na pondělí 11. 12. 2023 v 
17.00 v malém sále kulturního domu,  
Z majetkoprávních záležitostí rada města  
schválila  
- pronájem části pozemku p. č. 3261/1 o výměře 160 m2 v k. 
ú. Staré Město pod Králickým Sněžníkem,  
- pronájem řopíků - bunkr VIII/53/A Z lom na st. p. č. 1015 
a bunkr IX/141/B2- 80 na st. p. č. 1017 v k. ú. Staré Město 
pod Králickým Sněžníkem, z důvodu opravy a rekonstrukce 
exteriérů v rámci naučné Staroměstské pevnostní stezky,  
- pronájmu řopíku – bunkr VIII/3/A-120Z na st. p. č. 1003 v 
k. ú. Staré Město pod Králickým Sněžníkem,  
- přidělení bytu č. 1 na adrese Smetanova 52,  
- přidělení bytu č. 3 na adrese sídl. Budovatelů č. p. 62,  
vzala na vědomí  
- žádost o odstoupení ze záměru odkupu bytu v č. p. 5 v Nové 
Senince.  
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Výpis z jednání Rady města č. 23  
ze dne 18. 12. 2023 
 

  
 
 

Rada města na svém jednání schválila  
- cenovou nabídku č. 23/330/ODL společnosti ASA expert a. 
s. Ostrava. Předmětem nabídky je zpracování Energetické 
studie objektu Základní školy v částce 69.575,- Kč včetně 
DPH, která bude sloužit jako podklad k žádosti o dotace z 
projektu Energetické úspory památkově chráněných budov,  
- Smlouvu o zpracování žádosti o dotaci, zajištění organizace 
výběrového řízení a poskytnutí dotačního managementu č. 
99/23/49/LH mezi společností ALNIO Group s. r. o Brno a 
Městem Staré Město. Předmětem smlouvy je zajištění dotač-
ního managementu v rámci Operačního programu Životní 
prostředí 2021-2027, Specifický cíl 1.5. – Podpora přechodu 
na oběhové hospodářství účinně využívající zdroje (59. vý-
zva) – výstavba krytého stání na kontejnery na separovaný 
odpad. Cena za zpracování žádosti o dotaci činí 30.000,- Kč,  
- Smlouvu o zpracování žádosti o dotaci, zajištění organizace 
výběrového řízení a poskytnutí dotačního managementu č. 
99/23/50/LH mezi společností ALNIO Group s. r. o. a Měs-
tem Staré Město. Předmětem smlouvy je zajištění dotačního 
managementu z Národního programu Životního prostředí v 
rámci Národního plánu obnovy, Podoblast 3.4. A – Podpora 
zařízení pro zpracování biologicky rozložitelných odpadů – 
výstavba komunitní kompostárny, včetně technologie zaří-
zení. Cena za zpracování žádosti o dotaci činí 30.000,- Kč,  
- Smlouvu o spolupráci a o zpracování studie Optimalizace 
hospodaření s komunálními odpady včetně jejich obalové 
složky mezi společností EKO-KOM a. s. Praha 4 a Městem 
Staré Město. Předmětem smlouvy je oboustranná spolu-
práce při získávání podkladů a spoluúhradu nákladů na op-
timalizační studii potřebné jako podklad k žádostem o do-
taci v rámci odpadového hospodářství (svozová technika, 
kompostárna, kryté stání na kontejnery),  
- Smlouvu o poskytnutí práv k užívání software č. SML-
02935/23 mezi společností ALIS spol s. r. o. Česká Lípa a 
Městem Staré Město. Předmětem smlouvy je rozšíření účet-
ního software KEO4 o nové účetní moduly v celkové částce 
99.220,- Kč včetně DPH,  
- Darovací smlouvu mezi dárcem společností Recovera Vyu-
žití zdrojů a. s. Praha 2 – Vinohrady a obdarovaným Městem 
Staré Město. Předmětem smlouvy je poskytnutí finančního 
daru ve výši 10.000,- Kč na vybavení posilovny v ZŠ a MŠ 
Staré Město,  
- Darovací smlouvu mezi dárcem Šumperská provozní vo-
dohospodářská společnost a. s. Šumperk a obdarovaným 
Městem Staré Město. Předmětem smlouvy je poskytnutí fi-
nančního daru ve výši 5.000,- Kč na podporu kulturních akcí 
ve Starém Městě,  
- Příkazní smlouvu č. SML-Z-M-23-1050 mezi společností 
RPA Dotace s. r. o. Brno a Městem Staré Město v celkové 
částce 40.000,- Kč plus DPH, která je nárokovatelná při po-
dání žádosti o dotaci. Předmětem smlouvy jsou analytické, 
konzultační a poradenské služby pro Zpracování žádosti o 
dotaci – Příprava projektové dokumentace na výstavbu či 
rekonstrukce bytových domů,  
- Příkazní smlouvu č. SML-Z-M-23-1051 mezi společností 
RPA Dotace s. r. o., Brno a Městem Staré Město v celkové 
částce 40.000,- Kč plus DPH, která je nárokovatelná při 

podání žádosti o dotaci. Předmětem smlouvy jsou analy-
tické, konzultační a poradenské služby pro  
Zpracování žádosti o dotaci – Brownfieldy – demolice byto-
vých domů v sociálně vyloučených lokalitách,  
- přidělení bytu č. 9 v domě č. p. 50, na sídlišti Budovatelů, 
ve St. Městě, o dispozici 3+1 a výměře 57,6 m2,  
- Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IV-12-
8022611/VB/1 mezi společností ČEZ Distribuce a.s. Děčín 
IV – Podmokly a Městem Staré Město. Předmětem smlouvy 
je zřízení věcného břemene služebnosti – zemní kabelové 
vedení nízkého napětí k pozemkům v majetku města p. č. 
366/1, p. č. 367/3, p. č. 3377/1 a p. č. 3377/2 v k. ú. Staré 
Město pod Kralickým Sněžníkem,  
- Žádost o povolení připojení k pozemní komunikaci z po-
zemku p. č. 921/2 v k. ú. Chrastice k místní komunikaci II. 
třídy,  
v pasportu komunikací označené „1b“ v místní části Chras-
tice z důvodu výstavby rekreačního objektu,  
- Směrnici MU/OB-7/2024 – Zadávání veřejných zakázek 
malého rozsahu s platností od 1. 1. 2024,  
- odpuštění nájmu za pronájem zubní ordinace v č. p. Horní 
318 za 2. pololetí roku 2023,  
vzala na vědomí  
- žádost o ukončení Smlouvy č. 16/2009 o pronájmu po-
zemku – zahrádky na části pozemku p. č. 1008 v k. ú. Staré 
Město pod Králickým Sněžníkem,  
- sdělení představenstva společnosti Vodohospodářská za-
řízení Šumperk a. s. o navýšení ceny vodného a stočného 
včetně DPH od 1. 1. 2024.  
Z majetkoprávních záležitostí rada města  
schválila  
- záměr pronájmu pozemku p. č. 1008/1 v k. ú. Staré Město 
pod Králickým Sněžníkem o přibližné výměře 600 m2,  
- záměr pronájmu nebytových prostor v hospodářské části 
u č. p. 318 na st. p. č. 531 v k. ú. Staré Město pod Králickým 
Sněžníkem o výměře 11m2 

 

 

Výpis z jednání Rady města č. 24  
ze dne 29. 12. 2023 
 

Rada města na svém jednání schválila 
- rozpočtová opatření č. 7, 

- přidělení bytu č. 3 v domě č. p. 50 na sídl. Budovatelů ve 

Starém Městě,  

projednala 

- návrh smlouvy o zapojení do obecního systému odpado-

vého hospodářství určenou pro podnikající fyzické a práv-

nické osoby a schvaluje cenu za svoz a likvidaci komunál-

ního odpadu od 1. 1. 2024 v částce 5.500,- Kč bez DPH za 

tunu.  

Usnesení z jednání Rady města je zveřejněno na webových 
stránkách města, na elektronické úřední desce na náměstí 
Osvobození a v písemné podobě na nástěnce u radnice. Zá-
pis z jednání Rady města je uložen u starosty města. (red) 
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Výpis z jednání Zastupitelstva města  
č. 7 ze dne 11. prosince 2023  
 
Jednání se zúčastnilo 11 zastupitelů a 15 občanů. (po pre-
zentaci urbanistické studie sídliště Budovatelů větší část ob-
čanů jednání opustila). Navržený program dle pozvánky byl 
následně doplněn na návrh starosty Lukáše Koreše o pro-
jednání zřizovací listiny základní školy, návrhu kontrolního 
řádu výborů zastupitelstva a jmenování velitele městské po-
licie. Materiály k jednotlivým bodům jednání obdrželi čle-
nové ZM společně s pozvánkou. Po schválení programu sta-
rosta Lukáš Koreš vyzval zástupce firmy Maaus Brno, aby 
představil návrh urbanistické studie sídliště Budovatelů.  
V dalším bodě programu starosta Lukáš Koreš informoval 
přítomné o výsledku jednání s vedením společnosti OIL 
TEAM a. s. Ostrava o podmínkách prodeje benzinové čerpací 
stanice a navrhl odkup benzinové stanice za 8.500.000,- Kč. 
Další podrobnosti jsou uvedeny v návrhu kupní smlouvy. 
Dále sdělil, že se připravuje projekt nové samoobslužné čer-
pací stanice v prostoru před areálem bývalých kasáren. Ná-
sledně bude čerpací stanice na náměstí zrušena. Zastupitelé 
návrh kupní smlouvy schválili.  
Zastupitelstvo města dále schválilo rozpočet Města Staré 
Město na rok 2024 v následujícím členění:  
Příjmy: 93.096.800,- Kč  
Financování: 17.788.000,- Kč  
Výdaje: 110.884.800,- Kč  
a Střednědobý rozpočtový výhled na období 2025 – 2027. 
Rozpočtový výhled slouží jako orientační ukazatel při zpra-
cování rozpočtu na jednotlivé kalendářní roky.  
Zastupitelstvo rovněž bez připomínek schválilo Obecně zá-
vazné vyhlášky:  
a) kterou se stanovují pravidla pro pohyb psů na veřejném 
prostranství ve městě,  
b) o místním poplatku ze psů,  
c) o místním poplatku z pobytu,  
d) o stanovení obecního systému odpadového hospodářství.  
V dalších bodech zastupitelstvo zvolilo přísedícího u Okres-
ního soudu v Šumperku, jmenovalo velitele městské policie, 
schválilo kontrolní řád výborů zastupitelstva a Zřizovací lis-
tinu ZŠ a MŠ Staré Město.  
V bodě Majetkoprávní záležitosti zastupitelstvo  
schválilo  
- prodej části pozemku p. č. 1006/1, ostatní plocha, o vý-
měře 185m2 v k. ú. Staré Město pod Králickým Sněžníkem,  

MĚSTO  
 
- prodej nemovitosti – byt č. 3 včetně podílu (1/4) na spo-
lečných částech v bytovém domě č. p. 5 v Nové Senince. Sou-
částí bytu je podíl (1/4) na pozemku p. č. 156/1 v k. ú. Nová 
Seninka,  
- revokaci usnesení č. 104/23 z 6. zasedání zastupitelstva 
města konaného dne 19. 9. 2023,  
neschválilo  
- revokaci usnesení č. 99/23 z 6. zasedání zastupitelstva 
města konaného dne 19. 9. 2023.  
V diskuzi starosta informoval přítomné, že dle doporučení 
právní zástupkyně města byl vyzván GREEN PROJEKT k od-
stranění prokazatelných vad v lesoparku. Dále konstatoval, 
že firma GREEN PROJEKT nekomunikuje. Zastupitelstvo 
města by mělo rozhodnout, zda má cenu se soudit. Zastupi-
telka Jana Lysáková navrhuje jít do soudního sporu i za 
cenu, že to bude nějakou dobu trvat, ale alespoň část finanč-
ních prostředků by se vrátila. Naopak občan Lubomír Tylich 
si myslí, že soudní jednání by bylo zbytečné a výsledek ne-
jistý. Dále informoval o situaci kolem přístupové komuni-
kace na Nový Rumburk. Jednání stále probíhají.  
V dalším bodě se starosta vrátil k záležitosti bývalé vinárny 
v ulici Školní, který vlastník objektu nabízí k prodeji (tento 
bod se projednával již na jednání zastupitelstva č. 4 v květnu 
2023). Vzhledem k tomu, že sousední objekt bývalých škol-
ních dílen je navržen k rekonstrukci na školní bazén, bylo by 
vhodné (v případě rozumné ceny) tento objekt využít pro 
sociální účely, případně pro mimoškolní aktivity dětí a mlá-
deže. Jednání s vlastníkem pokračují.  
Karel Raczek vznesl připomínku k článku starosty v příloze 
ZR č. 11, ve kterém hodnotil činnost vedení města za rok 
2023. Konkrétně k záležitosti rekonstrukce kotelny v bu-
dově ZŠ č. p. 77, která se uskutečnila v roce 2019. Podle něj 
některé uvedené informace byly nepravdivé. K tomu pro-
běhl delší dialog mezi starostou a Karlem Raczkem.  
K žádnému z bodů diskuze nebylo přijato usnesení.  
Z přítomných občanů se do diskuze nikdo nepřihlásil a sta-
rosta Lukáš Koreš jednání zastupitelstva po dvou hodinách 
ukončil.  
 
Usnesení z jednání zastupitelstva je zveřejněno na webo-
vých stránkách města, na elektronické úřední desce na ná-
městí Osvobození a v písemné podobě na nástěnce u rad-
nice. Zápis z jednání zastupitelstva je uložen u starosty 
města. (red)

Společenská kronika  

 

 
 
 

 
 

 

 

V měsíci ÚNORU oslaví svá významná ŽIVOTNÍ JUBILEA tito naši spoluobčané,  
kterým přejeme stálé zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!  

 

Šperka Zdeněk, Pospíšil Ludvík, Vandas Václav, Nešporová Antonie, Nováček Zdeněk,  
Karabec Rostislav, Ječný Josef, Černín Vladimír, Russnák Pavel 

 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Úmrtí: V uplynulém období nás opustil náš spoluobčan, pan Milan Volčík. 
Rodině vyjadřujeme upřímnou soustrast. 
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ŠKOLA  
 

Šikula Cup - 1. stupeň ZŠ 
 
Už jste někdy skákali nepřetržitě 2 minuty přes 
švihadlo? Co myslíte, kolik skoků byste zvládli? 
Pamětníci si pamatují, že kdysi děvčata skákala u 
domu s kamarádkami školku. Dnešní děti neská-
čou, ale mají příležitost jednou ročně se zúčastnit 
závodů ve skocích přes švihadlo. Naše škola po-
řádá závody ŠIKULA CUP jednou ročně v tělocvičně 
a děti skáčou snožmo  
2 minuty. Rozhodčí jsou učitelé, kteří někdy mají 
co dělat, aby stihli všechny skoky spočítat. A vý-
sledky?  Vítěz na 1. stupni skočil 196 skoků 
snožmo, 2. místo 195 skoků a 3. místo 191 skoků. 
Děti se připravují na závody v hodinách tělesné 
výchovy nebo trénují o přestávkách na chodbě, 
vzájemně se motivují, porovnávají a hecují. Děti ze 
4. třídy napsaly postřehy, jak ony vnímaly tuto 
sportovní akci. 
Docela mě to bavilo, byla to zábava, ale chtěla bych se zlepšit. Je trochu nepříjemné, když se na mě někdo kouká.  
Bylo to dobrý, bylo tam hodně srandy a málem jsme si s klukama vyřvali hlasivky. 
Líbilo se mi, že jsem si mohla zaskákat. 
Mně Šikula Cup úplně nebaví, ale snažím se, abych vyhrála, když nevyhraju, tak mi to nevadí, ale zlepšuju se a občas je to 
nuda. 
Šikula Cup je to, že jsou závody ve skákání přes švihadlo. Já bych se chtěl zlepšit a chtěl bych v příštím Šikula Cupu  
být na 2. místě. 
Já se chci zlepšit na švihadle, protože já si myslím, že skáču moc málo. 
Moc dobře neumím skákat přes švihadlo, ale někdy mi to nevadí. 
Baví mě to a minule jsem byla první. Ráda skáču vajíčka. Ale horším se. 
Děláme to každý rok. A jde tam o to, že skáčeme přes švihadlo. Skáču dobře, ale chtěla bych se zlepšit, takže doma 
trénuju. (Matějová) 
 
 

Šikula Cup - 2. stupeň ZŠ 
 

Každoroční turnaj ve skoku přes švihadlo se tentokrát uskuteč-

nil ve čtvrtek 21.12. Žáci si mohli, jako každoročně, vyzkoušet svojí 

fyzickou kondici. Tělocvična základní školy se proměnila v jedno 

velké závodiště. Závodilo se v kategoriích: dívky 6. a 7. ročník, 

dívky 8. a 9. ročník, chlapci 6. a 7. ročník a chlapci 8. a 9. ročník. Žáci 

nepřekonávali jen výsledky mezi sebou, ale mnohdy museli překo-

nat sami sebe! A něco z historie. Víte, že švihadlo, jako kondiční po-

můcka je již zmíněna ve starověkém Egyptě kolem roku 1600 před 

naším letopočtem? Údajně se našly v egyptských hrobkách kresby, 

kde staří Egypťané pletou provazy z bylin s tuhým vláknitým ston-

kem a konopí. Na našem území najdeme první zmínky o švihání 

v knížce Cvičíme s náčiním od autorek Horáková D. a Bémová E. 

z roku 1971. Podle nich se na veřejnosti objevilo skákání přes švi-

hadlo v roce 1907 v ukázce v hrách sokolského žactva na 5. sletu.  

A to hlavní, výsledky pro tento rok      : 

 

Dívky 6. a 7. třída: 1. místo: Panochová Vanda, 2.místo:  Harišová Sofie Laura, 3. místo: Váňová Amálie. 

Chlapci 6. a 7. třída: 1. místo: Suchomel Tadeáš, 2. místo: Moravčík Matyáš, 3. místo: Havelka Vilém.   

Dívky 8. a 9. třída: 1. místo: Pacalová Tereza, 2. místo: Suchomelová Sára, 3. místo: Pacalová Adéla.  

Chlapci 8. a 9. třída: 1. místo: Novák Vojtěch, 2. místo: Žmijovský Štefan, 3. místo: Hlocký Viktor.  

 

Všem moc děkuji za příjemné dopoledne.        A zase příští rok! Barbora Potepová 

 



ZLATÝ ROH/ÚNOR 2024  19 

ŠKOLA 

Poslední školní den  
 
Vánoční prázdniny 2023 nebyly v porovnání s předchozími 
příliš dlouhé, ještě 22. 12. byl regulérní školní a pracovní den. 
I proto jsme se snažili tento poslední školní den před Váno-
cemi dětem zpříjemnit a naladit je na nadcházející vánoční 
svátky. Na 1. i 2. stupeň čekalo filmové představení v místním 
kině Sněžník. První stupeň zhlédl dobrodružný film pro děti 
Kocour v botách: Poslední přání, druhý stupeň čekala lehce 
kontroverzní „marvelovka“ Strážci Galaxie 3. Dle reakcí našich 
nejstarších žáků lze ale soudit, že film u nich sklidil úspěch. 
Mladší i starší žáky čekaly v tento den ještě třídní vánoční be-
sídky, kde se společně se svými učitelkami i spolužáky vzá-
jemně obdarovávali drobnými dárky, ochutnávali cukroví 
a další dobroty, rekapitulovali právě končící kalendářní rok 

a společně plánovali rok nový. Pevně věřím, že tento poslední školní den v roce 2023 si všichni užili a zřejmě si odnesli i 
nějaký ten pěkný vánoční dáreček. (Černá)         
 
 

      Zimní radovánky  
      v mateřské školce   
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ŠKOLA 

Šéfkuchař Vít Kudrna v prosinci vařil  

ve staroměstské školní jídelně 
 

V prosinci nás navštívil šéfkuchař Vítek Kudrna a se-

známil nás s novými trendy ve vaření. Vaření po jeho 

boku bylo nejen velkým přínosem, co se moderní 

gastronomie týče, ale i co se týká naší klasické ku-

chyně. V průběhu samotného vaření nám ukázal, jak 

jednoduše připravit některá oblíbená jídla v konvek-

tomatu. Byla to pro náš kolektiv zajímavá zkušenost 

a budeme se snažit jeho kulinářské dovednosti šířit 

i v naší školní jídelně.   

(kolektiv školní jídelny) 

 
 

 
Malé vánoční zpívání – poděkování  
 
Chci poděkovat touto cestou všem, kteří přišli před Vánocemi do našeho kostela na Malé vánoční zpívání. Práce našeho sboru 
a jeho příprava je vlastně vždycky tvoření pro lidi a zpívání pro ně, a vy jste svou účastí dali najevo, že se o nás stále zajímáte. 
Proto ještě jednou děkuji všem, kterým se, společně s námi, podařilo vytvořit tak krásnou vánoční atmosféru, jaká ten večer 
v kostele byla.  Za pěvecký sbor Staráček Lenka Jílková 
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